
Vážené dámy a pánové, milí spoluobčané, 

Dnes se zde společně scházíme, abychom si připomněli 175. výročí narození 

Tomáše Garrigua Masaryka, zakladatele našeho moderního státu, muže pevné 

víry v demokracii, humanismus a pravdu. Zároveň si připomínáme i jeho syna, 

Jana Masaryka, který tragicky zahynul 10. března 1948 – muže, jenž se snažil 

udržet Československo na cestě svobody a nezávislosti i ve chvílích největšího 

ohrožení. 

Vítám zde zástupce města Hradce Králové, Vojenského velitelství, Legionářů, 

Masarykovy společnosti, Milionu chvilek pro demokracii a vás všechny.  

Masarykova slova „Nebát se a nekrást“ jsou dnes aktuálnější než kdy dříve. V 

době, kdy v naší společnosti i v celém světě sílí populismus, manipulace a 

nebezpečná touha po jednoduchých řešeních, bychom měli znovu a znovu hledat 

inspiraci v jeho myšlenkách. 

Jan Masaryk kdysi řekl: „Demokracie je diskuse.“ A právě proto musíme 

neustále vést poctivou debatu o budoucnosti naší země i Evropy. Nesmíme se 

nechat ukolébat prázdnými sliby těch, kteří chtějí oslabit demokracii, rozdělit 

naši společnost a přivést nás na cestu, ze které není návratu. 

Žijeme v neklidné době. Vidíme, jak se ve světě opět rozpíná agresivita a 

imperiální choutky. Vidíme, jak se část světa odvrací od svých spojenců a jak se 

Evropa musí znovu učit spoléhat sama na sebe. Byli to Masarykové, kteří nám 

ukázali, že demokracie a svoboda nejsou samozřejmostí – je třeba je neustále 

hájit, bojovat za ně a bránit je před těmi, kdo by je chtěli zničit. 

Letos nás čekají parlamentní volby. Máme šanci rozhodnout, zda se budeme i 

nadále řídit Masarykovými hodnotami, nebo se necháme svést těmi, kteří si 

demokracii pletou s nástrojem vlastního prospěchu. Každý hlas je důležitý. 

Nesmíme být lhostejní, nesmíme volit populisty a demagogy, kteří chtějí zneužít 

naši nejistotu pro vlastní mocenské ambice. 

Přesto všechno věřím v lepší budoucnost. Jak řekl TGM: „Demokracie musí být 

nejen na papíře, ale i v našich srdcích.“ A já věřím, že v našich srdcích je stále 

dost odvahy, odhodlání a víry v lepší svět. 

A tak si dnes připomeňme nejen muže, kteří pro nás vybojovali svobodu, ale 

také závazek, který máme vůči budoucím generacím – chránit ji, posilovat ji a 

nikdy ji nevydat v šanc. 

Děkuji vám. 


